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Pokazaliśmy, że dynamiczny rozwój gminy  
Krzeszowice jest możliwy

Dobiega końca czwarty rok realizacji naszego 
programu rozwoju Gminy Krzeszowice. Kiedy 
obejmowałem stanowisko burmistrza Gminy 
Krzeszowice obiecałem, że wspólnie z Wami 
Mieszkańcy zmienimy ją na lepszą. Dzisiaj , 
z dumą możemy powiedzieć, że słowa dotrzyma-
liśmy. Praktycznie wszystkie obszary życia naszej 
gminnej wspólnoty zostały zmienione. Skutecz-
na realizacja bardzo ambitnego, prorozwojowe-
go programu sprawiła, że nasza Gmina zamie-
niła się w jeden wielki plac budowy. Odważne 
decyzje, bardzo dobrze przygotowane projekty, 
skuteczne pozyskiwanie środków zewnętrznych, 
profesjonalizm w połączeniu z umiejętnością 
współpracy z różnymi środowiskami i osobami 
sprawił, że szybko nadrabiamy zaległości. Jed-
nym z priorytetów była realizacja zadań na które 
czekali mieszkańcy od bardzo wielu lat. Rozpo-
częła się tak długo oczekiwana modernizacja 
linii kolejowej E-30 na odcinku „krzeszowickim”. 
Bardzo dobra współpraca z administracją rządo-
wą i Ministerstwem Infrastruktury to realizacja 
zadań drogowych takich jak chodnik przy DK 
79 w Nawojowej Górze czy też przebudowa 
ul. Batalionów Chłopskich w Krzeszowicach.  

Wspólne działania ze Starostą Krakowskim 
znacznie poprawiły stan nawierzchni dróg 
powiatowych. Przebudowano ul. Krakowską, 
Ogrodową, Żbicką w mieście oraz odwodnienie 
na „Sikorowskim” w Nowej Górze. To budowa 
chodników w kilkunastu naszych sołectwach. 
Dobra współpraca z Urzędem Marszałkowskim 
w Krakowie zaowocowała środkami unijnymi 
na realizacje takich zadań jak: modernizacja 
Stawu Wrońskiego, zagospodarowanie „Doliny 
Pstrąga” w Dubiu, dofinansowanie wymiany ko-
tłów, rozbudowa kanalizacji, rozbudowa szkoły 
w Krzeszowicach, budowa biblioteki, parkingu 
przy dworcu PKP, strefy gospodarczej w Miękini. 
Nie byłaby możliwa realizacja tak wielu zadań 
bez sprawnie działającego Urzędu Miejskiego. 
Wprowadzenie elementów e-administracji, ko-
deksu etyki, zmiany kadrowe, awans zawodowy 
młodych pracowników sprawił, że wrócił zapał 
do pracy. Przełożyło się to na realizację tak wie-
lu inwestycji, zadań oraz organizację nowych 
wydarzeń integrujących i promujących naszą 
gminę. Święto pomidora 
na krzeszowickim r ynku, 
Wigilijny Stół, Wielkanocny 
Koszyk, Pożegnanie Lata, 
Turniej Sołectw i Osiedli to 
tylko wybrane przykłady 
nowych inicjatyw burmi-
strza i pracowników urzędu, 
w których brali udział licznie 
mieszk ańc y oraz goście. 
Otwarcie trasy turystycznej 
na zamku Tenczyn w Rudnie 
przyciągnęło tysiące tury-
stów do naszej gminy. Or-
ganizacja licznych imprez 
przez Sołectwa i stowarzy-
szenia sprawiła, że Krzeszowice to dzisiaj gmina 
ludzi aktywnych. Otwarcie „Stawu Wrońskiego” 
po modernizacji, zagospodarowanie „Doliny 
Pstrąga w Dubiu”, nowe trasy do Nordic Walking 
wokół Krzeszowic  i  „Lasu Zwierzynieckiego” na 
południu gminy powiększą ofertę rekreacyjną, 
pokazując jednocześnie uroki przyrodnicze 

naszych sołectw i osiedli. Odnowiono miejską 
trasę turystyczną w Krzeszowicach oraz szlaki 
turystyczne po gminie. Powstały siłownie na 
wolnym powietrzu, rozpoczęto realizację progra-
mu zagospodarowania centrów sołectw. Żary, 
Dębnik, Paczółtowice, Frywałd to przykład, że 
małe jest piękne i godne odwiedzenia. Uzgod-
niono z Klasztorem w Czernej utworzenie parku 
kulturowego w „Dolinie Eliaszówki” z odbudową 
mostu „Anielskiego”.

Stworzone zostały podstawy pod rozwój przed-
siębiorczości. Zakup przez gminę ponad 76 ha 
gruntów w Krzeszowicach, przyjęcie planów 
zagospodarowania przestrzennego dla miasta 
i sołectw, pozyskanie środków na budowę strefy 
aktywności w Miękini, niskie stawki podatkowe 
zaczynają przyciągać inwestorów. Nowe tereny 
pod działalność usługową, budownictwo wie-
lorodzinne i jednorodzinne to potencjał, który 
został zauważony. Po wielu latach zastoju inwe-
storzy budują już pierwsze budynki wielorodzin-
ne w naszym mieście po atrakcyjnych cenach. 

Te wszystkie działania przełożą się w kolejnych 
latach na wzrost dochodów naszego budżetu 
gminnego.  

Bardzo dużą wagę przywiązujemy do działań 
poprawiających stan środowiska i czystość 
powietrza. Kontynuujemy budowę kanalizacji 
w południowej części gminy poprzez wspólne 
działania gminy oraz spółki „WiK”. Został zbudo-
wany nowy Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów 
Komunalnych przy ul. Poprzecznej. Pozyskaliśmy 
środki na dofinansowanie wymiany azbestu 
przez naszych mieszkańców. Wdrażamy kilka 
programów dofinansowania wymiany kotłów 
przez mieszkańców. Poz yskaliśmy prawie  
1,8 mln zł w ramach dwóch programów z RPO 
dla 150 mieszkańców. Z WFOŚ w Krakowie jest 
realizowana wymiana kotłów przez  ok. 60 miesz-
kańców. Dwie edycje naszego gminnego pro-
gramu dofinansowań pozwoliły udzielić dotacji 
dla 80 zadań.  Dla 47 mieszkańców pozyskaliśmy 
środki na montaż instalacji OZE poprzez partner-
stwo z LGD „Nad Białą Przemszą”. Uzupełnieniem 
tych zadań jest organizacja od dwóch lat targów 
grzewczych oraz budowa w technologii energo-
oszczędnej nowego budynku biblioteki przy ul. 
Szkolnej w Krzeszowicach.

Kolejne obszary, które były traktowane prioryte-
towo to bezpieczeństwo publiczne i edukacja. 
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Wspólne działania burmistrza, jednostek OSP 
oraz Zarządu Miejsko – Gminnego sprawiły, że 
do naszych jednostek z KRSG trafiły cztery nowe 
samochody ratowniczo – gaśnicze oraz kilka 
lekkich samochodów. W każdym roku była grun-
townie remontowana co najmniej jedna remiza 
strażacka. Całość uzupełniają zakupy wyposaże-
nia i sprzętu bojowego. 

Bardzo wiele zrobiono dla poprawy bezpieczeń-
stwa pieszych. Oprócz budowy chodnika przy 
drodze krajowej, zrealizowano wiele inwestycji 
polegających na położeniu nakładek asfalto-
wych, budowy chodników i ciągów pieszych 
prawie w każdym sołectwie. Program współpra-
cy burmistrza z sołtysami i przewodniczącymi 
osiedli dot. poprawy bezpieczeństwa wokół 
szkół zaczyna od dwóch lat przynosić znakomite 
efekty. Bezpieczne dojście do szkoły w Nawojo-
wej Górze, modernizacja boisk i ogrodzenia przy 
szkole w Zalasiu i Sance, zakup działki, budowa 
boiska wielofunkcyjnego i remont parkingu 
przy ul. Długiej w Krzeszowicach to przykłady, że 
razem można zrobić bardzo wiele. Rozpoczyna 
się realizacja dużych inwestycji takich jak roz-
budowa szkoły podstawowej przy ul. Szkolnej 
w Krzeszowicach, we wrześniu powinna być 
zawarta umowa na rozbudowę oddziałów przed-
szkolnych przy szkole w Woli Filipowskiej. Dla 
szkół w Ostrężnicy, Filipowicach, Sance i Zalasiu 
zawarto umowy na projekty rozbudowy obiek-
tów w związku z wprowadzanymi reformami. 

Duże zaangażowanie pracowników w realizację 
zadań i skuteczność w pozyskiwaniu środków 
sprawiła, że zrobiliśmy znacznie więcej niż było 
zakładane. To pozwoliło na poszerzenie progra-
mu o kolejne zadania wspierające rozwój miasta. 
Przebudowa układu drogowego przy cmentarzu 
w Krzeszowicach, modernizacja remizy OSP przy 
Florianie z otwarciem miejsca spotkań ludzi 
aktywnych „Kopalni Talentów”, wspomniana roz-

budowa szkoły, budowa 
biblioteki, przebudowa ul. 
Batalionów Chłopskich, 
to kolejne nowe zadania, 
których realizacja uległa 
znacznemu  pr z yspie -
szeniu. Pozyskano teren 
p o d  p r z ys z ł ą  b u d owę 
kompleksu rekreacyjnego 
z pływalnią. Trudna, ale 
jednocześnie konstruk-
tywna współpraca z rodzi-
nami Potockich i Bnińskich 
zaowocowała uruchomie-
niem przez Gminę trasy 
tur ystycznej na zamku 
Tenczyn, rozpoczęciem 
prac projektowych zago-
spodarowania zespołu pałacowo – parkowego 
przez spadkobierców. Zakup „dzikich plant” 
i długoterminowa umowa bezpłatnego użycze-
nia parku Bogackiego pozwoli Gminie na od-
nowienie zieleni i rozpoczęcie renowacji alejek 
parkowych jeszcze w tym roku. We wrześniu 
zostanie zawarta umowa na wykonanie opraco-
wania jak wykorzystać  tradycje uzdrowiskowe 
na rzecz rozwoju Krzeszowic. W kolejnych latach 
dla każdego z sołectw zostanie, w konsultacji 
z mieszkańcami stworzony program rozwoju 
sołectwa. Umożliwi to wykorzystanie optymalne 
potencjału całej Gminy. 

Zachęcam Państwa do lektury raportu. Niech on 
będzie dla nas wszystkich powodem do dumy 
oraz inspiracją co można zrobić jeszcze lepiej 
i skuteczniej. Na zakończenie chciałbym wszyst-
kim Mieszkańcom podziękować za okazywane 
wsparcie, dobre pomysły, konstruktywne uwagi 
zgłaszane podczas licznych spotkań. Słowa 
podziękowania należą się pracownikom Urzędu 
Miejskiego z wice-burmistrzem W. Kulczyckim,  
P. Skarbnik oraz Sekretarzem na czele. Zawsze 
mogłem liczyć na wsparcie i dobrą współpracę 
z dyrektorami szkół, gminnymi jednostkami 
organizacyjnymi, spółkami i zakładami. Wielką 
pracę wykonali Radni Rady Miejskiej z Przewod-
niczącym Adamem Godyniem na czele. Dziękuję 
im, że zdecydowana większość zaakceptowała 
program rozwoju gminy jaki zaproponowałem 
i wspólnie razem go rozwijała dla dobra naszej 
Gminy. 

Wacław Gregorczyk
Burmistrz Gminy Krzeszowice
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VII kadencja jest okresem niezwykle inten-
sywnych działań krzeszowickiego samorządu, 
w tym jego organu stanowiącego, jakim jest 
Rada Gminy. Świadczy o tym nie tylko statystyka 
(odbytych dotąd 56 posiedzeń sesyjnych, a jesz-
cze kilka jest planowanych, kilkaset spotkań 
komisji), ale nade wszystko waga podejmowa-
nych decyzji i rozstrzyganych spraw oraz ich 
dalekosiężny wpływ na przyszłość naszej „Małej 
Ojczyzny”.  Spośród nich wystarczy wyliczyć tak 
istotne dla naszej społeczności zagadnienia jak: 
uchwalenie miejscowych planów zagospoda-
rowania przestrzennego, najpierw w 2017 roku  
dla Krzeszowic, a następnie w czerwcu br. dla 
kilkunastu sołectw, ściśle wiążący się z polityką 
przestrzenną gminy zakup kilkudziesięciu hek-
tarów ziemi w zachodniej części miasta, wykup 
i umowa na wieloletnią dzierżawę parków 
miejskich po dokonanym w 2016 roku zwrocie 
nieruchomości przysługujących spadkobiercom 
rodu Potockich. W tej sprawie jak zresztą wielu 
innych,  Rada Miejska w pełni poparła działania 
burmistrza Wacława Gregorczyka zmierzające 
do przerwania klinczu ciążącego nad zabytkową 

Rada Miejska 
 – raport z działalności w kadencji 2014 – 2018

substancją Krzeszowic oraz zamku w Rudnie. 
Obrany kurs na wydanie „majątku Potockich” 
wynikał nie tylko z przekonania, iż mienie nale-
żało oddać prawowitym właścicielom, ale także 
z prawno – faktycznych uwarunkowań (korzyst-
ne dla nich decyzje i orzeczenia, brak wsparcia 
samorządu przez organy państwowe – wymija-
jąca i ogólnikowa odpowiedź Ministra Skarbu 
na skierowany w 2015 roku apel Rady Miejskiej 
w Krzeszowicach o ustawowe uregulowanie 
kwestii reprywatyzacyjnych). Nie sposób było 
godzić się na dalszą 
w  t y m  w z g l ę d z i e 
stagnację. Stąd ak-
tywne działania już 
od początku kadencji 
–  podjęcie  uchwał 
regulujących umowę 
p r z e d w s t ę p n ą  n a 
sprzedaż nierucho-
mości,  cz y wyraża-
jącą zgodę Rady na 
udzielenie bonifikaty 
prz y tej  transakcji . 
Obecnie wiele zależy 
od zaspokojonych 
spadkobierców, któ-
rzy dysponując tytu-
łem własności czynią 
starania o znalezienie 
optymalnej formuły 
na restaurację dużego 
pałacu i jego otocze-
nia, a samorządowi 
pozostaje dopilno-
wanie interesu społecznego w tym względzie 
(dostępność dla społeczeństwa, koordynacja 
działań zainteresowanych podmiotów).  Wielkim 
wyzwaniem, któremu Rada Miejska sprostała 
było stworzenie podstaw dla wszechstronnego 
rozwoju gminy: przyjęcie Strategii Rozwoju Gmi-
ny Krzeszowice do 2022 roku (wskazano w niej 
główne kierunki i obszary działań służących 
podniesieniu standardu życia mieszkańców), 

przewartościowanie polityki podatkowej (obni-
żenie podatku od środków transportu, podjęcie 
uchwał przyznających ulgi przedsiębiorcom 
rozpoczynającym działalność oraz realizującym 
nową inwestycję i tworzącym nowe miejsca 
pracy) i wreszcie przywołane wcześniej uchwały 
przyjmujące miejscowe plany zagospodaro-
wania przestrzennego. Sprawiły one, że niemal 
cała gmina posiada aktualne miejscowe plany 
na prawie 100 procentach  powierzchni, a jej 
mieszkańcy, a także chcący u nas inwestować 

przedsiębiorcy, mają 
s t w o r z o n e  w a r u n k i 
do wszechstronnego 
rozwoju. A jak trudnym 
i złożonym zagadnie-
niem jest planowanie 
przestrzenne, świadczą 
nasze doświadczenia 
lokalne, a także wielu 
polskich gmin i miast, 
którym daleko do osią-
gnięcia takiego stanu.  
Sukces ten nie byłby 
możliwy bez ogromnej 
determinacji i ciężkiej 
pracy,  zarówno wła-
dzy wykonawczej na 
czele z  burmistrzem 
Wacławem Gregorczy-
k iem,  jego zastępcą 
Witoldem Kulczyckim 
j a k  i  n a s  r a d n y c h , 
z właszcza członków 
Komisji d/s. planowania 

i zagospodarowania przestrzennego na czele 
z jej przewodniczącym Leszkiem Słotą. Mieliśmy 
świadomość wagi  sprawy, docierały do nas 
oczekiwania setek osób z niecierpliwością py-
tających, kiedy wreszcie  dostaną nowe tereny 
budowlane, usługowe, które oni i ich dzieci będą 
mogli zagospodarować. W efekcie trudnych 
i intensywnych  zabiegów, dopracowaliśmy się  
zorientowanych na rozwój gospodarczy planów, 
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przekazując do dyspozycji mieszkańców około 
1500 hektarów pod szeroko rozumiane usługi, 
w tym także komercyjne oraz mieszkalnictwo.  
Jednocześnie zdając sobie sprawę z niedoskona-
łości niektórych  rozwiązań, Komisja planistyczna 
zinwentaryzowała te stany i sytuacje, gdzie ko-
nieczne i celowe jest wprowadzenie punktowych 
zmian, równolegle w studium i miejscowych 
planach.  Zawnioskowaliśmy do burmistrza o ich 
rychłe przeprowadzenie, mając równocześnie 
wiedzę, że także ze strony Urzędu Miejskiego ta-
kie korekty są przygotowywane.  W obrany kurs 
rozwoju gminy wpisują się także takie działania 
popierane i zatwierdzane przez Radę Miejską jak 
utworzenie we współpracy z AGH strefy gospo-
darczej w Miękini i liczne inwestycje, realizowane 
lub czekające już wkrótce na realizację,  głównie 
ze środków zewnętrznych. Ich sztandarowym 
przykładem mogą być: budowa nowego wie-
lofunkcyjnego gmachu Biblioteki Publicznej 
i rozbudowa Szkoły Podstawowej nr 2  (w ramach 
Programu Rewitalizacji procedowanego przez 
Radę), zadania infrastrukturalne (budowa kana-
lizacji Zalas, Sanka, Frywałd, budowa PSZOK-a) 
i drogowe (modernizacja ul. Batalionów Chłop-
skich, wcześniej ul. Krakowskiej, Ogrodowej, 
które całymi latami czekały na remont).

   Rada gminy obecnej kadencji w ścisłej współ-
pracy z burmistrzem,  zapoczątkowała otwarcie 
na szersze grupy społeczne i aktywizację osób 
nie zrzeszonych dotąd w żadnych organizacjach 
m. innymi poprzez podjęcie uchwał o powołaniu 

Miejskiej Rady Seniorów 
oraz Młodzieżowej Rady 
Miejskiej.  Radni uczestni-
czyli w wielu spotkaniach, 
dyskusjach publicznych, 
zebraniach osiedlowych 
i wiejskich, rozmaitych 
forach, akademiach, uro-
czystościach i imprezach 
kulturalnych, sportowych, 
patriotycznych i religij-
nych. Nie ograniczali swej 
działalności do murów 
U r z ę d u  M i e j s k i e g o  – 
świadczą o tym l iczne 
wyjazdowe posiedzenia 
komisyjne,  także sesja 

w ośrodku AGH w Miękini, czy kilkugodzinna 
robocza wizyta w Kopalni Wapienia Czatkowice. 
Bezpośredni kontakt z wyborcami zapewniały 
pełnione cyklicznie dyżury – Prezydium i radni 
z okręgów miejskich w Biurze Rady, zaś radni 
z sołectw w remizach, domach gromadzkich 
i sołtysówkach.

 Na osobne podkreślenie zasługuje zmiana jaka 
zaszła w organizacji pracy Rady –  od dwóch lat 
stosujemy elektroniczny system przesyłania ma-
teriałów dla radnych i zawiadamiania o sesjach. 
Jak bardzo się to przydało, chociażby przy proce-

dowaniu planów zagospodarowania przestrzen-
nego wie każdy, kto widział kilkusetstronnicowe 
skoroszyty z uwagami mieszkańców, które 
z mocy prawa musiały być dostarczone każdemu 
członkowi Rady. A przecież co rusz, przekazy-
wane są równie obszerne programy, analizy, 
sprawozdania … Ich druk pochłonąłby środki, 
które po kilku latach zrównoważą te wydane 
na zakup laptopów. W działaniach tych można 
powiedzieć, wyprzedziliśmy Ustawodawcę, bo 
przecież od nowej kadencji elektonika w pełnym 
wymiarze ma być stosowana podczas sesyjnych 
obrad (głosowania imienne, transmisja obrad).      

 W 2016 roku z inicjatywy Zarządu Koła Byłych 
Wychowanków Państwowego Zakładu Wycho-
wawczo - Naukowego przyznaliśmy honorowe 
obywatelstwo Gminy Krzeszowice Sławie Przy-
bylskiej i Stefanowi Bratkowskiemu. W ubie-
głym roku  zainicjowaliśmy walkę, zakończoną 
sukcesem, o pozostawienie w krzeszowickim 
pogotowiu karetki typu „S” z lekarzem w zespole 
ratunkowym. Z kolei nasz sprzeciw wobec zmia-
ny nazwy ulicy im. Wincentego Danka nie został 
uwzględniony - Wojewoda odebrał patronat 
zasłużonemu dla miasta Profesorowi i zarządze-
niem zastępczym wprowadził ulicę Apteczną 
(Stanowisko nr XXXVI/2/2017 Rady Miejskiej 
w Krzeszowicach z dnia 26 października 2017 r. 
w sprawie pozostawienia nazwy ulicy Wincen-

tego Danka w Krzeszowicach).  W związku z „za-
fundowaną” samorządom rewolucją w edukacji, 
podjęliśmy szereg uchwał dostosowujących 
gminną sieć szkolną do nowych warunków 
(likwidacja gimnazjów, powrót do szkół ośmio-
klasowych). Funkcję kontrolną Rady realizowała 
w głównej mierze Komisja Rewizyjna, która 
przeprowadziła 12 kontroli i rozstrzygnęła 24 
skargi. Corocznie udzielaliśmy burmistrzowi 
absolutorium  oraz uchwalaliśmy budżet gminy, 
zawsze jednogłośnie, co jest rzadko spotykane 
i świadczy o wzorcowej  współpracy obu orga-
nów krzeszowickiego samorządu.

 Podsumowanie pracy Rady Miejskiej obecnej 
kadencji zakończę stwierdzeniem, że z całą pew-
nością nie tylko należycie wypełnialiśmy usta-
wowe obowiązki, ale działaliśmy daleko  szerzej 
i więcej na rzecz swoich wyborców, niż nakładają 
na nas przepisy prawa.

Adam Godyń 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Krzeszowicach
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Mam na myśli otwarcie zarówno na nowych 
inwestorów, bo to właśnie oni są głównym 
czynnikiem rozwoju, jak i na nowe inicjatywy 
w różnych obszarach działalności samorządu 
gminnego. Ważne bowiem jest nie tylko samo 
posiadanie atrakcji ale również ich właściwe po-
kazanie mieszkańcom, turystom czy sąsiadom. 
Można w tym celu wykorzystać doświadczenia 
innych gmin i miast, nie tylko w Polsce, ale też 
w Czechach, na Węgrzech i na Słowacji.

Aby te nowe zadania mogły być zrealizowane po-
trzebne są grunty, dobry plan zagospodarowania 

Otwarci na inwestorów i nowe inicjatywy

przestrzennego, nowi inwestorzy i możliwości 
pozyskiwania środków finansowych. Przyjęcie 
planów dla miasta oraz miejscowości sąsiednich 
okazało się dużym wyzwaniem, wymagało też 
znacznego nakładu pracy i poświęcenia na tę 
pracę czasu.

Po nieudanej próbie stworzenia planu zagospo-
darowania przestrzennego dla miasta i opóźnień 
w planach poszczególnych miejscowości przez 
poprzednią ekipę burmistrza Czesława Bartla 
uznaliśmy, że w pierwszej kolejności musimy 
przeprowadzić dogłębna analizę – dlaczego po-
przedniej ekipie nie udało się zrealizować, mimo 
tylu wyłożeń projektu,  plan zagospodarowania 
przestrzennego dla miasta. Wymagało to wyko-
nania drobiazgowej selekcji wszystkich uwag 
złożonych przez zainteresowanych mieszkańców 

gminy, wskazania błędów – gdzie 
je wyeliminować, gdzie poprawić. 
Zaproszeni zostali eksperci – spe-
cjaliści z zakresu planowania prze-
strzennego i urbanistyki, którzy 
tworzyli grupę doradców i konsul-
tantów. Udało nam się to zadanie 
wykonać przy pomocy ogromnym 
zaangażowaniu pracowników 
Wydziału Gospodarowania Mie-
niem i Planowania Przestrzennego 
Urzędu Miejskiego w Krzeszowi-
cach oraz powołanej z inicjatywy 
burmistrza Wacława Gregorczyka 
komisji nadzwyczajnej ds planów 
zagospodarowania przestrzenne-
go. W tym momencie trzeba było 
podjąć decyzję, czy to co zostało 
stworzone przez poprzednią ekipę 
idzie do kosza, czy podejmujemy 
próbę naprawienia tego co zastali-
śmy w projektach planów.

Wspólna decyzja nasz wszystkich 
o kontynuacji prac nad planami 
a nie zaczynanie od nowa całej 
procedury okazała się słuszną. 
Przeważył interes mieszkańców. 
Rozpoczynanie całej procedury od 
nowa, uwzględniając także zmianę 
studium, oznaczało uchwalenie 
planów za około 5 lat. Plany po do-
głębnej analizie i wprowadzonych 

zmianach na korzyść właścicieli zostały przyjęte 
po trzech latach intensywnych prac. Należało 
również uwzględnić czynnik ekonomiczny. Za-
warte umowy z zespołem projektowym, opraco-
wującym plany, były niekorzystne dla gminy. To 
oznaczało, że nie mogliśmy liczyć na zwrot pie-
niędzy zapłaconych firmie. Z budżetu gminy na 
nowe plany trzeba byłoby wyłożyć dodatkowo  
ok. 1 mln zł. Ważne jest również, że mieszkańcy 
otrzymali setki hektarów gruntów pod bu-
downictwo jednorodzinne a dla inwestorów 
przybyło ok. 180 ha pod działalność usługową. 
W terenach przekwalifikowanych w obrębie 
miasta znalazło się kilkadziesiąt ha należących 
do gminy. Aktywnie uczestniczyłem w pracach 
komisji nadzwyczajnej ds. planów oraz w sesjach 
nadzwyczajnych Rady Miejskiej. Jestem bardzo 
zadowolony ze współpracy z pracownikami 
Urzędu Miejskiego oraz radnymi. Szczególne 
podziękowania kieruję do pracowników Wy-
działu Gospodarowania Mieniem i Planowania 
Przestrzennego oraz radnych – członków Komisji 
Doraźnej ds. Planów Zagospodarowania Prze-
strzennego.

Dzisiaj możemy się zastanawiać, co by było, gdyby 
tych planów nie było. Otóż dalej panowałby chaos 
planistyczny i urbanistyczny, przedłużające się 
w czasie procedury geodezyjne i architektoniczne 
a także brak zainteresowania ze strony dużych 
inwestorów do lokowania swoich biznesów na 
terenie naszej gminy. To kontynuacja stanu za-
stoju i brak rozwoju gminy. Kolejnym ważnym 
celem stało się pozyskanie nowych terenów oraz 
nowych inwestorów, którzy zechcieliby na terenie 
naszej gminy lokować swoje interesy, czy to na 
terenach gminnych czy na terenach prywatnych. 
Wspólnie z burmistrzem przeprowadzaliśmy 
i nadal przeprowadzamy wiele rozmów, konsul-
tacji, promujemy naszą gminę w rozmowach na 
szczeblu województwa i kraju. Korzystając przy 
tym z wielu opinii wydawanych przez osoby pra-
cujące w różnych  branżach. To zaczyna przynosić 
efekty. Rozpoczęła się budowa budynków wielo-
rodzinnych na kilku działkach. Pojawiają się nowi 
deweloperzy zainteresowani budową mieszkań 
w Krzeszowicach. Są także inwestorzy chcący 
zainwestować na gruntach gminnych w przyszłej 
strefie aktywności w Miękini i terenach powyżej 
ul. Bandurskiego.

Funkcję  zastępcy burmistrza gminy Krzeszowice sprawuję od 2015 roku. Moje doświadczenia samorządowe, związane z pełnieniem mandatu 
radnego Rady Miejskiej w latach 2006 – 2010 oraz doświadczenie zawodowe związane z zarządzaniem nieruchomościami, okazały się bardzo 
przydatne w obecnie wykonywanej pracy. Jednym z najważniejszych zadań  jakie  postanowiłem zrealizować  to uczynienie  gminy oraz miasta 
„otwartymi”. 
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W roku 2016 bardzo dużym wyzwaniem dla 
mnie jako koordynatora działań ze strony bur-
mistrza, było uczestnictwo w przygotowaniach 
do Światowych Dni Młodzieży,  odbywających 
się w Krakowie. Naszym zadaniem wraz ko-
mitetem organizacyjnym, Kurią i Dekanatem 
Krzeszowickim było przyjęcie określonych grup 
pielgrzymów z całego świata, zorganizowanie 
zakwaterowania, wyżywienia i zapewnienie pro-
gramu kulturalnego. Wymagało to koordynacji 
działań  ze strony naszego urzędu, Starostwa 
Powiatowego w Krakowie, Małopolskiego Urzę-
du Wojewódzkiego w Krakowie, Policji, Mini-
sterstwa Infrastruktury i Kurii Krakowskiej – jako 
głównego organizatora. Uczestniczyłem w wielu 
spotkaniach w biurze komitetu organizacyjnego, 
u starosty krakowskiego i wojewody małopol-
skiego. W trakcie tych spotkań ustalane były 
kryteria i warunki, z jakich nasza gmina musiała 
się wywiązać. Z naszej strony (jako samorządu) 
rozdzielone zostały zadania na pracowników 
urzędu, na szkoły, OSP, Straż Miejską oraz CKiS. 
Wymagało to od nas uporządkowania terenów 
wokół stacji kolejowej, dworca autobusów i bu-
sów, większego zaangażowania się w porządek 
w mieście i w gminie oraz przygotowania szkół 
i hali sportowej na przyjęcie uczestników ŚDM.

Przy pomocy środków własnych i rządowych 
wszystkie zamierzenia związane z pobytem 
pielgrzymów na terenie naszej gminy udało się 
bardzo dobrze zrealizować. Tysiące młodych 
ludzi zostało bardzo mile przyjętych przez miesz-
kańców naszej gminy. Byli bardzo zadowoleni 
z warunków jakie dla nich zostały przygotowane. 
ŚDM okazały się wspaniałą promocją dla nas 

wszystkich. Jeszcze 
raz dziękuję pracowni-
kom naszego urzędu 
z a  p r a c ę  o k a z a n ą 
w  p r z y g o t o w a n i u 
i  w s p ó ł d z i a ł a n i u 
w czasie trwania ŚDM, 
dziękuję Strażakom 
O S P  n a s z e j  g m i ny, 
służbom porządko-
wym, nauczycielom, 
paniom z  KGW,  f i r -
mom cateringowym 
i mieszkańcom naszej 
gminy za uczestnic-
two, pomoc i wsparcie.

W 2017 roku rusz ył 
program modernizacji 
linii kolejowej E30. Ze 
względu na to, że linia kolejowa jak i stacja kole-
jowa są bardzo ważnym elementem infrastruk-
tury w naszej gminie, cały czas monitorujemy 
prace budowlane. Prace te powodują uciążliwo-
ści dla mieszkańców naszej gminy, dlatego wsłu-
chujemy się w głosy mieszkańców i wspieramy 
inwestora w jego działaniach, oferując pomoc 
wykonawcom tej inwestycji. Cyklicznie spotyka-
my się w gronie inwestora i wykonawców, aby 
przeanalizować bieżącą sytuację na budowie.

Kierując się troską o czyste powietrze w naszej 
gminie przystąpiliśmy do realizacji programów 
antysmogowych. Trwa akcja wymiany starych 
pieców c.o., porządkujemy system odbioru 
odpadów /budowa PSZOK-u/, w okresach 
nasilających się opadów atmosferycznych mo-

nitorujemy i przeciwdziałamy podtopieniom 
i powodziom w naszej gminie. 

Na początku tej kadencji postawiliśmy na otwar-
tość naszej gminy na wszystkich, którzy chcieliby 
tu mieszkać, inwestować, przebywać jako turyści 
czy nawet przenosić swoje biznesy. Zaczyna to 
powoli przynosić efekty. W ciągu tych czterech 
lat stworzyliśmy warunki pod szybki i dynamicz-
ny rozwój naszej gminy po wieloletnim zastoju. 
Z odpowiedzialnością mogę stwierdzić, że  dzia-
łania, które zostały rozpoczęte, jeśli będą konty-
nuowane, przyniosą oczekiwane efekty. Jeszcze 
raz serdecznie dziękuję wszystkim za okazywaną 
pomoc i owocną współpracę

Witold Kulczycki
Zastępca Burmistrza Gminy Krzeszowice
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Informacja na temat realizacji kierunków rozwoju 
Gminy Krzeszowice na lata 2014-2022

Stan na dzień 30.08.2018  roku
Strategia Rozwoju Gminy Krzeszowice przyjęta w lipcu 2015 zakłada, że na koniec 2022 roku nasza gmina dołączy do grona najbardziej dynamicznie roz-
wijających się gmin Powiatu Krakowskiego. Dlatego tak ważnym elementem przy jej realizacji jest konsekwencja i skuteczność w działaniu.  

Brak atrakcyjnych terenów inwestycyjnych, pod infrastrukturę komunalną i budow-
nictwo mieszkaniowe to był podstawowy czynnik, hamujący rozwój naszej gminy. 
Intensywne poszukiwania i rozmowy z właścicielami działek zakończyły się sukcesem. 
W styczniu 2015 roku gmina zakupiła prawie 2 ha, a w kwietniu 2016 roku działkę o po-
wierzchni ponad 76 ha powyżej ul. Bandurskiego w Krzeszowicach.  Końcem 2017 roku 
zakupiono ponad 1 ha gruntu pod drogę, która połączy DK 79 z ul. Żbicką. Wiosną 2016 
roku gmina pozyskała teren o pow. ok. 1,7 ha przy dworcu PKP pod parking, na budowę 
którego otrzymała dofinansowanie unijne w wysokości 3,1 mln zł. Planowane jest urzą-
dzenie prawie 290 miejsc parkingowych do końca 2020 roku. W 2018 roku gmina pozy-
skała od Skarbu Państwa prawie 2,4 ha przy ośrodku zdrowia w Krzeszowicach. Gmina 
dokonuje na bieżąco zakupu gruntów na cele publiczne sołectw i szkół: w centrum Na-
wojowej Góry, Woli Filipowskiej, przy szkole w Ostrężnicy i gimnazjum w Krzeszowicach. 
W czerwcu 2018 roku zakupiono „dzikie planty” w Krzeszowicach od rodzin Potockich 
i Bnińskich.  Do końca roku zakupione będą jeszcze grunty pod drogę w Filipowicach, 
skwer w Nowej Górze oraz przy szkole w Tenczynku. Łącznie w latach 2015 – 2018 
zawarto m.in. 295 no-
wych umów dzierżaw 
i  n a j m u,  s p r ze d a n o 
3 4  n i e r u c h o m o ś c i 
o powierzchni 6,2 ha, 
zakupiono 20 nieru-
chomości o powierzch-
n i  8 2  h a .  W  d r o d z e 
komunalizacji nabyto 
prawie 42 ha gruntów.

Po  odbyciu  70 posiedzeń Komisji Doraźnej ds. pzp oraz  15 sesji nadzwyczajnych w li-
stopadzie 2017 roku został uchwalony plan zagospodarowania przestrzennego dla mia-
sta Krzeszowice, a w czerwcu 2018 roku plany zagospodarowania dla 13 sołectw naszej 
gminy. Przyjęcie planów do kolejny bardzo ważny impuls rozwojowy dla całej gminy. 
W Krzeszowicach przybyło 338 ha nowych terenów pod budownictwo jednorodzinne,  
43 ha pod budownictwo wielorodzinne oraz ponad 140 ha pod działalność usługową 
i produkcyjną. W sołectwach z kolei przybyło 506 ha nowych terenów pod budownic-
two jednorodzinne oraz ponad 35 ha pod działalność usługową i produkcyjną. Po przy-
jęciu pzp dla miasta wartość gruntów zakupionych przez gminę powyżej ul. Bandur-
skiego wzrosła 5 – 6-krotnie. Ich sprzedaż i zagospodarowanie przyniesie po 2020 roku 
budżetowi gminy ok. 40 - 50 mln zł, co pozwoli na realizację kolejnych ważnych zadań.

Gospodarowanie nieruchomościami  
i przyjęcie planów zagospodarowania przestrzennego
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Jesienią 2015 roku uchwałami Rady 
Miejskiej przyjęto pakiet zachęt i ulg 
dla przedsiębiorców po konsultacjach 
z Izbą Gospodarczą, przedsiębiorcami 
oraz radnymi. Obniżono stawki podatku 
od środków transportowych. Każdego 
roku jesienią są organizowane spotkania 
szkoleniowo – informacyjne dla osób 
prowadzących dzia-
łalność gospodarczą. 
Od 2018 roku Izba Do-
radców Podatkowych 
uruchomiła bezpłatne 
doradztwo w Urzędzie 
Miejskim dla młodych 
przedsiębiorców. Podjęto ścisłą współpra-
cę z AGH przy opracowywaniu programu 
zagospodarowania terenów po byłym ka-
mieniołomie w Miękini z uwzględnieniem 
utworzenia strefy aktywności gospodar-
czej i parku naukowo-technologicznego. 
Zmieniono zapisy studium i pzp dla tego 
terenu a także opracowano program 
funkcjonalno – użytkowy dla SAG w Mię-
kini. Uregulowano stan prawny działek 
w tym obszarze. Pozyskano dofinanso-
wanie unijne w wysokości 3,6 mln na bu-
dowę strefy gospodarczej. W maju 2016 
roku zawarto porozumienia z Zarządem 
Województwa Małopolskiego w sprawie 
budowy połączenia węzła „Rudno” z DK 
79. W czerwcu 2017 roku zakończona 
została budowa węzła „Rudno”. Od 2017 
roku jest projektowana droga od DK 79 
do terenów inwestycyjnych przy ul. Ban-
durskiego oraz kamieniołomu w Miękini. 
Opracowano dokumentację, pozyskano 
dofinansowanie ze środków rządowych 
w wysokości 3,86 mln zł i rozpoczęto 
przebudowę ul. Batalionów Chłopskich 
w Krzeszowicach, której zakończenie 
planowane jest na 31.10.2018 roku. Koszt 
zadania to prawie 5 mln zł.  Na drogach 
gminnych łącznie położono ponad 10 km 
nakładek asfaltowych oraz wykonano po-
nad 2,6 km ciągów pieszych i chodników. 
Przebudowano 3 mosty.

Rozwój przedsiębiorczości i infrastruktury
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W latach 2015-2016 gmina opracowała Program Ograniczenia Ni-
skiej Emisji. To podstawowy dokument pozwalający na uzyskanie 
dofinansowania dla mieszkańców na wymianę starych kotłów opa-
lanych węglem na nowoczesne.  W grudniu 2017 roku burmistrz 
Wacław Gregorczyk podpisał dwie umowy o dofinansowanie z RPO 
WM opiewające na łączną kwotę 1 830 420,25 zł. Projekty zakładają 
wymianę 64 starych kotłów węglowych na nowe kotły na paliwo 
stałe V klasy oraz 87 kotłów węglowych na nowe kotły na biomasę 
i gaz. Obecnie w realizacji jest 110 umów a 40 osób już dokonało 
wymiany kotłów na ekologiczne urządzenia grzewcze.

Gmina Krzeszowice opracowała i wdrożyła w 2017 roku pilotażowy 
gminny program dofinansowania do wymiany źródeł ciepła, który 
jest skierowany do osób fizycznych. W 2017 roku na jego reali-
zację wydatkowano z budżetu gminy Krzeszowice 184 481 zł, co 
umożliwiło wymianę 47 kotłów. W 2018 roku zawarto umowy na 
wymianę 30 kotłów z dofi-
nansowaniem w wysokości 
119 310 zł. 

W lipcu 2018 roku WFOŚi-
GW przyznał gminie Krze-
szowice dofinansowanie 
w kwocie 290 tys. zł na realizację programu wymiany 57 kotłów 
węglowych na kotły gazowe. Gmina Krzeszowice w ramach wkładu 
własnego przeznaczyła na to zadanie 180 tys. zł. Zostały zawarte 
umowy z mieszkańcami, realizacja do połowy października br. Na 
początku marca 2017 roku zainstalowano na obiektach użytecz-
ności publicznej czujniki jakości powietrza: w Krzeszowicach (dwa 
urządzenia), Czernej, Filipowicach, Tenczynku i Sance. Sensory Airly 
mierzą poziom stężenia pyłów zawieszonych PM2.5 oraz PM10, 
temperaturę powietrza, ciśnienie atmosferyczne oraz wilgotność 
powietrza. Przedstawiane dane mają charakter edukacyjny, a ich 
celem jest wzrost świadomości społecznej w zakresie zagrożenia 
wynikającego z zanieczyszczenia powietrza spowodowanego niską 
emisją. Od dwóch lat są organizowane targi grzewcze w Krzeszowi-
cach. Mieszkańcy mają możliwość bezpośredniej rozmowy z pro-
ducentami kotłów, instalatorami, doradcami. 

Została zakończona budowa nowego Punktu Selektywnej Zbiórki 
Odpadów Komunalnych przy ul. Poprzecznej w Krzeszowicach. 
Wartość zadania 2,8 mln zł, w tym dofinansowanie z POIiŚ w War-
szawie to prawie 2 mln zł.

Kontynuowana jest rozbudowa sieci kanalizacyjnej. Gmina zbudo-
wała sieć kanalizacyjną we Frywałdzie, części Sanki oraz Zalasu za 
kwotę ponad 2,5 mln zł.  WiK rozpoczął roboty  w Zalasiu i Sance 
o wartości ok. 10 mln zł. Zakończenie prac to 30.06.2019 roku.

Cały czas jest realizowany program dofinansowania demontażu 
azbestu. Zostały pozyskane środki unijne na ten cel w wysokości 
ok. 1 mln zł. Można składać wnioski do Referatu Gospodarki Komu-
nalnej przy Pl. Kulczyckiego w Krzeszowicach. W ramach działań 
promocyjnych i edukacyjnych jest organizowane sprzątanie świata, 
piknik ekologiczny w Żarach, wydano grę dla przedszkolaków „Wę-
drówki z Żabką Dorotką”

Poprawiamy jakość życia mieszkańców
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Powiat to jeden z najważniejszych partnerów gminy. Podstawowe ciągi komunikacyjne to 
drogi powiatowe. Od roku 2015 współpraca pomiędzy Gminą i Powiatem zaczęła się układać 
bardzo dobrze. Przełożyło się to na wykonanie wielu zadań wspólnie poprzez Inicjatywy Sa-
morządowe. Nakładki asfaltowe w Siedlcu, Krzeszowicach, Nowej Górze, Zalasiu, Frywałdzie, 
chodniki w Filipowicach, Tenczynku, Rudnie, Zalasiu, Łanach, Nawojowej Górze, Woli Filipow-
skiej i Miękini oraz przejścia dla pieszych w Sance znacznie poprawiły bezpieczeństwo miesz-
kańców. Zostały zrealizowane zadania, na które mieszkańcy czekali od kilkunastu lat: przebu-
dowa ul. Krakowskiej, modernizacja ul. Ogrodowej i Żbickiej w Krzeszowicach. Przebudowano  
odwodnienie przy skrzyżowaniu „Sikorowskie” w Nowej Górze. Wniosek do RPO złożony przez 
Powiat w zakresie przebudowy ul. Poprzecznej w Krzeszowicach („mała obwodnica Krzeszo-
wic”) i drogi powiatowej z Tenczynka do Rudna  (koło Stawu Wrońskiego) uzyskał dofinan-
sowanie w wysokości ok. 5,5 mln zł środkami unijnymi. Wspólnie z Powiatem Krakowskim 
jest planowana przebudowa ul. Miękińskiej. Wniosek o dofinansowanie tego zadania jest 
na 1 miejscu listy re-
zer wowej  RPO WM. 
Powiat wykona także 
aktualizację ewidencji 
g r u n t ó w  w  G m i n i e 
Krzeszowice w oparciu 
o środki unijne. Wspólnie zorganizowano dożynki powiatowe w Krzeszowicach w 2015 roku.

Wartość zrealizowanych wspólnie inwestycji wyniosła ponad 5 mln zł. Zbudowano ok. 3 km 
chodników przy drogach powiatowych oraz położono 5 km nakładek asfaltowych. Przebudo-
wane będą 3 obiekty mostowe.  

Dobra współpraca z GDDKiA w Krakowie oraz poparcie Ministerstwa Infrastruktury sprawiły, 
że wybudowano prawie 1,8 km chodnika wzdłuż DK 79 w Nawojowej Górze oraz nowe przej-
ścia dla pieszych w Woli Filipowskiej. Gmina doświetliła DK 79 w rejonie stacji paliw.  

Współpraca z Powiatem Krakowskim i GDDKiA w Krakowie



[ 12 ] – Raport Urzędu Miejskiego w Krzeszowicach 2015 – 2018

GMINA KRZESZOWICE 

Wprowadzono reformy oświatowe: zli-
kwidowano gimnazja, utworzono szkoły 
ośmioklasowe we wszystkich placów-
kach szkolnych oraz dwie szkoły w Krze-
szowicach. Opracowano dokumentacje 
rozbudowy Szkoły Podstawowej Nr 2 
w Krzeszowicach, pozyskano dofinanso-
wanie unijne w wysokości ponad 8 mln 
zł oraz rozpoczęto roboty budowlane. 
Koszt inwestycji to prawie 13 mln. Po-

wstanie nowa sala gimnastyczna, 9 sal 
lekcyjnych, zmodernizowane będą tere-
ny sportowe wokół szkoły. Zakończenie 
prac przewidziane jest 31.08.2019 roku. 
Opracowano dokumentację  rozbudowy 
ZPO w Woli Filipowskiej, wybrano wyko-
nawcę I etapu rozbudowy - koszt 2,1 mln 
zł, zakończenie prac 30.06.2019 roku. 
W trakcie prace projektowe rozbudowy 
szkół w Zalasiu, Filipowicach, Ostrężni-
cy, Sance. Opracowano dokumentację 
budow y or l ik a  lek koat let ycznego 
w Woli Filipowskiej, złożono wniosek 
o dofinansowanie budowy środkami 
UE. Współpraca z sołtysami i rodzicami 
pozwoliła na poprawę bezpieczeństwa 
uczniów poprzez modernizację terenów 
przyszkolnych oraz dojścia do szkół. 
W Nawojowej Górze za prawie 0,5 mln 
zł, poprzez współpracę z Powiatem Kra-
kowskim, zbudowano nowy chodnik, 
odwodnienie, nową jezdnię z elementa-
mi uspokojenia ruchu. Za 0,8 mln zł, przy 
dofinansowaniu unijnym prawie 0,5 mln 
zł, zbudowano nowe boisko ze sztucz-
ną trawą, do siatkówki z nawierzchnią 
poliuretanową, elementami małej archi-
tektury i siłownię na wolnym powietrzu 
przy szkole w Zalasiu. Zmodernizowano 
boisko wielofunkcyjne w Sance. Powstały 
nowe miejsca postojowe, wymieniono 
ogrodzenie. Koszt prac wyniósł 450 000 
zł, dofinansowanie z Urzędu Marszał-
kowskiego 165 000 zł. Zakupiono działkę, 
zbudowano boisko wielofunkcyjne ze 
sztuczną nawierzchnią oraz wymieniono 
nawierzchnię w hali przy Szkole Podsta-
wowej nr 1 w Krzeszowicach za ponad 
0,9 mln zł. We wszystkich placówkach 
były prowadzone na bieżąco prace re-
montowe i modernizacyjne.

Ze środków unijnych w wysokości 1,1 
mln zł wdrażany jest projekt „Innowa-
cyjna edukacja” w czterech szkołach: 
w Sance, Czernej, Tenczynku i Nowej 
Górze. Szkoły zyskały laptopy, tablice 
multimedialne, projektory i roboty do 
nauki programowania oraz wyposażenie 
pracowni przedmiotowych. Uczniowie 
uczestniczą w dodatkowych zajęciach 
z przedmiotów przyrodniczych i mate-
matyki oraz programowania.

Edukacja: „Bezpieczna szkoła” i „Innowacyjna Edukacja”
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Na koniec grud-
n i a  2 0 1 7  r o k u 
1 6  j e d n o s t e k 
O S P  w  g m i n i e 
Krzeszowice zrze-
szało około 720 członków w różnych grupach wiekowych oraz 
w drużynach młodzieżowych żeńskich i męskich. Pod względem 
posiadanego wyposażenia i wyszkolenia jednostki te są w pełni 
przygotowane do prowadzenia samodzielnych działań w walce 
z pożarami i innymi zagrożeniami bezpieczeństwa. Strażacy z na-
szej gminy wyjeżdżają do działań ratowniczych średnio 600 razy 
w roku. W strukturach Krajowego Systemu Ratownictwa Gaśni-
czego funkcjonuje pięć jednostek OSP: OSP Miękinia, OSP Czerna, 
OSP Tenczynek, OSP Krzeszowice oraz OSP w Woli Filipowskiej. 
Koordynatorem działań jednostek jest Zarząd Gminny. Na prze-
strzeni czterech ostatnich lat podejmowano wiele przedsięwzięć 
mających na celu doposażenie jednostek i strażaków-ochotników 
w niezbędny sprzęt i wyposażenie oraz polepszenie bazy materia-
łowo-technicznej. Wspólne działania burmistrza, Zarządu Gminne-
go oraz jednostek OSP pozwoliły na realizację bardzo wielu zadań. 
Przeprowadzono w remizach roboty inwestycyjne, m.in.: w Sance, 
Ostrężnicy, Tenczynku, Krzeszowicach, Woli Filipowskiej i Dębniku 
za kwotę ponad 1,3 mln zł. Poprawiono zagospodarowanie  tere-
nów wokół remiz w Żbiku, Siedlcu, Czernej, Miękini. Zakupiono 
kilka nowych samochodów: dla OSP Krzeszowice, OSP Tenczynek, 
OSP Wola Filipowska, OSP w Czernej, OSP Nowa Góra za kwotę po-
nad 2,3 mln zł, w tym pozyskane dofinansowania to ok. 1,4 mln zł. 
Pozyskano bezpłatnie używane lekkie samochody  dla OSP Paczół-
towice i OSP Zalas z Inspekcji Transportu Drogowego w Krakowie. 
Do końca roku planowany jest zakup nowego średniego samocho-
du ratowniczo – gaśniczego dla OSP Miękinia.

Bezpieczeństwo mieszkańcom zapewniają druhowie z OSP
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Wszystkie działania, zarówno inwestycyjne, jak i w sferze usług spo-
łecznych, wyznaczają nowy sposób podejścia działań samorządu 
– prorozwojowy i optymalizujący koszty przy jednoczesnym pod-
noszeniu poziomu obsługi mieszkańców. Oszczędności w budżecie 
przyniosły:  obniżenie wynagrodzenia burmistrza, wiceburmistrza, 
zmniejszenie liczby naczelników i redukcja liczby strażników miej-
skich z 9 do 5 etatów. Strona internetowa urzędu została dostoso-
wana do potrzeb osób niepełnosprawnych. Uaktualniono szereg 
dokumentów związanych z funkcjonowaniem urzędu. W 2015 roku 
Zarządzeniem Burmistrza Gminy Krzeszowice został wprowadzony 
w życie Kodeks Etyki i Wewnętrzna Polityka Antymobbingowa 
w Urzędzie Miejskim w Krzeszowicach. Celem stosowania Kodeksu 
Etyki w Urzędzie jest wzmacnianie postawy etycznej pracowników, 
profesjonalne i skuteczne załatwianie spraw administracyjnych 
przez Urząd Miejski oraz urzeczywistnianie wizji uczciwej, otwar-
tej, przyjaznej i nowoczesnej administracji. Przejawem otwartości 
urzędu jest zamieszczanie na stronie internetowej wykazu za-
wieranych umów oraz kalendarza burmistrza. Zainicjowano cykl 
otwartych spotkań z mieszkańcami pn. „Rozmowy Czwartkowe”, 
dot. spraw istotnych dla mieszkańców i rozwoju Gminy. Od marca 
2016 roku w Urzędzie Miejskim w Krzeszowicach uruchomiono 
Punkt Potwierdzania Profili Zaufanych (Elektroniczna Platforma 
Usług Administracji Publicznej). Od 1 grudnia 2016 roku w kasie 
Urzędu Miejskiego w Krzeszowicach można płacić kartą płatniczą 
i telefonem. Urząd Miejski w Krzeszowicach prowadzi oficjalny 
fanpage na Facebooku dla mieszkańców gminy, turystów oraz jej 
sympatyków. Profil „polubiło” już ok. 2500 użytkowników. Na por-
talu ukazują się na bieżąco posty z aktualnymi informacjami z życia 
miasta i sołectw, ciekawostkami, wydarzeniami, imprezami oraz 
wiadomościami z ostatniej chwili, z którymi chcemy dotrzeć do jak 
największej liczby mieszkańców. Uruchomiona została także apli-
kacja BLISKO, za pośrednictwem której mieszkańcom przesyłane są 
bieżące ostrzeżenia meteorologiczne i komunikaty oraz informacje 
o wydarzeniach kulturalnych i sportowych.

W kwietniu 2017 roku Urząd Miejski w Krzeszowicach opuścił 
budynek przy Ogrodowej 1 i przeniósł swoje wydziały na ulicę 
Grunwaldzką 4 oraz plac Kulczyckiego 1. W głównym budynku przy 
ul. Grunwaldzkiej 4 jest siedziba burmistrza oraz kilku wydziałów, 
a budynek zagospodarowany na potrzeby Urzędu Miejskiego przy 
pl. F. Kulczyckiego 1 dzieli się na segment A (z wejściem między 
biblioteką a Strażą Miejską) i segment B (nad siedzibą Sądu).

Zmiany w Urzędzie Miejskim – e/adminstracja
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Otwarcie trasy turystycznej na zamku 
„Tenczyn” w 2016 roku sprawiło, że gmi-
nę Krzeszowice odwiedza rocznie do-
datkowo kilkadziesiąt tysięcy turystów. 
Z myślą o nich założono infokiosk oraz 
portal turystyczny. Atrakcyjne stoisko 
promocyjne, ciekawe gadżety, nowe 
logo oddające charakter gminy w połą-
czeniu z hasłami promującymi „Odkryj 
Krzeszowice” i  „Łączymy pokolenia” 
zdobyły zwolenników poza gminą. Dla 
mieszkańców oraz gości burmistrz wraz 
pracownikami Urzędu Miejskiego przy-
gotowali nową ofertę imprez i wydarzeń, 
których realizacja odbiła się szerokim 
echem daleko poza granicami gminy. 
„Wigilijny Stół”, „Wielkanocny Koszyk”, 
„Święto Pomidora w Krzeszowicach”, 
„Turniej Sołectw i Osiedli”, „Pożegnanie 
lata”, „Małopolski Festiwal Smaku”, „Zlot 
food trucków” gromadziły tysiące uczest-
ników. Od roku 2017 „samorządowa 
rodzina” powiększyła się o dwa 

podmioty. Młodzież z naszej 
gminy ma swoją reprezentację, która 
została wybrana w ogólnogminnych wy-
borach z udziałem młodego pokolenia. 
Zadaniem Młodzieżowej Rady Miejskiej 
jest dbanie o sprawy ludzi młodych 
i współpraca z organami samorządu, 
kreującymi politykę rozwojową na tere-
nie gminy.  Miejska Rada Seniorów jest 
społecznym organem opiniodawczym, 
doradczym i inicjatywnym dla władz 
Gminy Krzeszowice. Działa na zebraniach 
plenarnych (sesjach) zwoływanych co  
2 miesiące, podejmując uchwały, stano-
wiska, opinie i inicjatywy. Z myślą o nich 
organizowany jest cykl imprez na krze-
szowickim rynku: „Niedziela dla zdrowia”, 
„Niedziela dla seniora”, ”Niedziela dla 
rodziny”.

Promocja i integracja „Odkryj Krzeszowice” - „Łączymy pokolenia”
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Po kilku latach prac 
n a  t u r y s t y c z n ą 
mapę M ałopolsk i 
p o w r ó c i ł  z a m e k 
„Tenczyn” w Rudnie. 
W  l a t a c h  2 0 1 5  – 
2018 kontynuowane 
są w warowni roboty 
k o n s e r w a t o r s k o -
-budowlane, finansowane w większości 
z dotacji Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego. Przygotowana i otwarta przez 
gminę w lipcu 2016 roku trasa turystyczna 
cieszy się dużym zainteresowaniem odwie-
dzających. W pierwszym sezonie udostęp-
niania gmina zorganizowała na dziedzińcu 
stoisko promocyjne, gdzie pracownicy 
urzędu prowadzili dla gości krótkie quizy 
o historii „Tenczyna” i atrakcjach turystycz-
nych całej gminy.

Naturalne powiązanie z zamkiem ma odno-
wiony Staw Wroński w Tenczynku. Przepro-
wadzone tu prace służą ochronie i promocji 
obszaru cennego przyrodniczo, a staw wraz 
z otoczeniem stanowi atrakcyjne miejsce 
dla turystów.

Trwają prace w Dubiu, gdzie powstaje Doli-
na Pstrąga – zespół rekreacyjno-sportowy, 
który tworzy zielona polana pod skałkami 
wraz z geo-ogródkiem i ściankami do wspi-
naczki oraz zagospodarowane pod kątem 
turystycznym brzegi potoku Racławka.

Zbudowano nowe elementy służące wypo-
czynkowi i rekreacji: 7 siłowni plenerowych, 
punkty odpoczynku turysty, zagospodaro-
wano centra kilku sołectw. 

Powstał nowy park nordic walking „Park 
Krzeszowice”, w trakcie przygotowania jest 
„Park Las Zwierzyniecki” w południowej 
części gminy. Dla miłośników spacerów z kij-
kami wyznaczono aż 120 km nowych tras 
o różnej długości, wiodących po turystycz-
nych atrakcjach gminy. Każda trasa posiada 
certyfikat Polskiej Federacji Nordic Walking. 
Odremontowany został także dydaktyczny 
pieszy szlak dawnego górnictwa (szlak wę-
glowy) oraz Miejska Trasa Turystyczna.

Uruchomiony został portal turystyczny Od-
kryjKrzeszowice.pl, zawierający informacje 
o atrakcjach turystycznych oraz w gminie 
a także wiele przydatnych informacji: gdzie 
można zjeść, przenocować i w jakich wyda-
rzeniach wziąć udział. Portal turystyczny do-
stępny jest także w infokiosku, znajdującym 
się w poczekalni dworca busów przy ul. św. 
Floriana.

Początkiem września 2018 roku pomiędzy  
gminą a klasztorem w Czernej podpisany 
został list intencyjny w sprawie utworzenia 
parku kulturowego prezentującego obiekty 
sakralne, architektoniczne i muzealne, znaj-
dujące się obecnie i historycznie w obrębie 
Klasztoru Karmelitów Bosych oraz tzw. Wiel-
kiej Klauzury Papieskiej dawnego eremu 
p.w. Św. Eliasza w Czernej.

Turystyka i rekreacja
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